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 CZK/EUR • 27,025 / –0,005 Kč       CZK/USD • 25,220 / +0,194 Kč       PX • 926,79 / –0,19 %       EURO STOXX 50 • 3271,41 / –0,85 %       ZLATO • 1212,85 $ / +1,02 %

Stovky českých dobrovolníků se zapojují do projektu Missing maps. Cílem je 
podrobně zmapovat odlehlé oblasti na Zemi. Zatím se podařilo zpřesnit údaje 
o území, jež odpovídá šestinásobku rozlohy Česka. TÉMA / str. 10

Mládek předloží vládě 
návrh na převzetí OKD

Ministr průmyslu a obcho-
du Jan Mládek připravuje 
půdu pro převzetí OKD 
státním podnikem Diamo. 
Pokud firma nenajde nové-
ho soukromého vlastníka, 
který zajistí pokračování 
těžby a postupný útlum, 
mělo by Diamo koupit OKD 
za jednu korunu. str. 2

Arabové koupili českou 
centrálu Vodafonu
Sídlo mobilního operátora 
Vodafone v Praze-Stodůl-
kách nově vlastní blízko-
východní investiční banka 
CFH Group. Na prodeji 
za blíže neurčenou cenu se 
dohodla s česko-americký-
mi realitními investory ze 
skupiny Ungelt. str. 4

Dřevaři získají desítky 
milionů na osvětu
Stát chystá nový fond pro 
lesnické a dřevozpracující 
firmy, který by platil osvěto-
vé a marketingové kampaně 
podporující dřevozpracující 
průmysl i vztah mladých 
lidí k tomuto odvětví. Nová 
instituce by měla působit 
obdobně jako Vinařský 
fond. str. 5
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Říční byznys
České rejdaře živí hlavně 
přeprava v zahraničí, říká 
spolumajitel společnosti 
Evropská vodní doprava  
– Sped Lukáš Hradský. 

ROZHOVOR

str. 12–13

Trump  
zklamal trhy
Dolar padá. Vůči 
americké měně posílila 
i britská libra sužovaná 
nejistotou z brexitu.

TRHY
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JÁN SIMKANIČ:

„Alternativní fakta vítězí!“ 
Celkem cool heslo na českou 
standartu, no ne?

twitter.com/e15news
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Prostě to zařídíme
Americká jatka končí. Američané budou mít 
skvělé školy pro své děti, bezpečná města pro své 
rodiny a pro sebe dobrá pracovní místa. Postaví-
me všechno, na co si vzpomenete, a bude to tak 
skvělé, jak je toho hoden jen velký národ americ-
ký. Moc z Washingtonu, kde všichni kradou, dnes 
vracíme lidem ve Spojených státech, na které poli-
tici dosud kašlali. Být to v Česku, tak prezident 
Donald Trump nekončí inaugurační řeč slovy 
„Bůh žehnej Americe“, ale „Prostě to zařídíme“.

Britové mají z pekla štěstí. Vyšlo najevo, 
že se jim při červnovém testu zatoulala střela 
schopná nést jadernou hlavici skoro až nad 
Spojené státy. Přitom měla letět přesně opač-
ným směrem, tedy od Floridy k západní Africe. 
Britská vláda všechno raději ututlala. Tou dobou 
ještě v Bílém domě seděl mírný, až krotký Barack 
Obama. Kdyby raketa uletěla teď, měli by Britové 
nejspíš na krku vyhlášenou válku. Neb jak pravil 
nesmiřitelný Trump: „Amerika zase začne vy-
hrávat a bude vyhrávat tak jako nikdy dříve.“

Česko bude mít další strategii. Tentokrát si ji 
střihne ministerstvo životního prostředí. Spolu 
s policií a inspekcí životního prostředí vymy-
slí, jak bojovat se zločinci, kteří tráví zvířata 
ve volné přírodě. Sice na to už existují paragrafy 
včetně přísných trestů, ale zvráceného chování 
prý neubývá. Pár stránek popsaného papíru 
na tom nic nezmění, ale před volbami to zní 
rozhodně jako dobrý nápad.

n Ministr průmyslu chce, 
aby OKD převzal soukro-
mý investor. Pokud se 
nenajde, má vláda posvě-
tit převzetí těžaře státní 
firmou Diamo za jednu 
korunu.

Jan Stuchlík

Ministr průmyslu a obchodu Jan 
Mládek připravuje půdu pro pře-
vzetí těžební společnosti OKD 
státním podnikem Diamo. Pokud 
firma nenajde nového soukro-
mého vlastníka, který zajistí 
pokračování těžby a postupný 
útlum, mělo by Diamo koupit 
OKD za jednu korunu. Na státní 
firmu by pak spadla i úhrada 
nákladů na ukončení těžby, které 
by podle dřívějších odhadů MPO 
mohly činit zhruba šest miliard 
korun.

„Předložím vládě ke schválení 
tuto nabídku na převzetí OKD,“ 
říká nyní Mládek. Pro vstup sou-
kromých investorů má Mládek 
podmínky. Buď předem uloží 
miliardy na útlum na zvláštní 
účet, nebo předloží záruky, že 
v budoucnu nebudou po státu 

chtít na zavírání šachet finanční 
pomoc. Ministr financí Andrej 
Babiš uvedl, že pokračuje prodej 
OKD a nechápe, proč se ho Mlá-
dek snaží návrhem narušit. 

Mládek tvrdí, že má jít o pojist-
ku, pokud jednání selžou. „Velmi 
bych si přál, aby se objevily plno-
hodnotné návrhy na odkup OKD 
od seriózních investorů,“ dodává 
ministr. Zároveň vyloučil, že by 
s některými ze soukromých zá-
jemců o koupi dolů jednal. „Po-
chybuji, že by někdo byl ochoten 
financovat útlumový program 
v potřebném rozsahu, i když 
současné ceny uhlí naznačují, že 
by těžba nemusela být ztrátová. 
Diamo by mělo být  zárukou, že 
útlum dolů bude kontrolovaný,“ 
říká vládní zmocněnec pro Mo-
ravskoslezský kraj Jiří Ciencala.

OKD jedná o prodeji s de-
sítkou investorů. „Hledání 
strategického investora je 
jednou z klíčových fází reorga-
nizačního procesu. Ten bude 
probíhat v prvním čtvrtletí, 
proto by bylo nekorektní se 
vyjadřovat k individuálním na-
bídkám včetně návrhu ministra 
Mládka,“ sdělil mluvčí OKD Ivo 
Čelechovský.

OKD na konci března zavře 
ztrátový důl Paskov. Na jeho 
útlum firma loni v prosinci 
požádala stát o 722 milionů 
korun. Mládek i Babiš jakou-
koliv finanční injekci odmítli. 
Do 12. dubna musí OKD před-
ložit věřitelům plán reorga-
nizace. Pokud ho nepřijmou, 
skončí těžební firma s 11 tisíci 
zaměstnanci v konkurzu.

Mládek: Se soukromými 
zájemci o koupi OKD 
nejednáme

Protagonisté dne

Jan MLÁDEK

MINISTR PRŮMYSLU A OBCHODU

Joao DUARTE

ŠÉF TECHLOOPU

Benoît HAMON

POLITIK

Ministr již pro jistotu chystá plány 
pro případ, že by se nenašel nikdo, 
kdo by měl zájem o převzetí OKD. 
Stačit mu má jedna koruna.

str. 2

Finanční injekce od fondu Rocka-
way Ventures pomůže virtuálnímu 
trhu práce pro softwarové vývojáře 
expandovat na východ Evropy.

str. 4

Přestože nebyl favoritem, do druhého 
kola primárek francouzské levice 
postupuje bývalý ministr školství 
na prvním místě.

str. 8

Zápisník  
Jana Stuchlíka

Těžební firma OKD bude vymáhat po třinácti bývalých členech představenstva 
a dozorčí rady 2,8 miliardy korun. Jde o úroky z úvěru 11,8 miliardy korun, 
který si OKD vzalo v roce 2010 od mateřské NWR na výplatu dividend. 
Insolvenční správce Lee Louda tvrdí, že členové obou orgánů neřídili firmu 
s péčí řádného hospodáře. Kdyby OKD nemuselo dividendu platit, nebyl 
důvod firmu zadlužit. Navíc v té době měla dost peněz, aby splatila předchozí 
osmimiliardový úvěr.

OKD chce 2,8 miliardy korun  
po bývalém vedení

DÁLNICE D11 z Hradce Králové na polské hranice by mohla být dokončena v roce 2025. Po jednání s pol-
ským ministrem infrastruktury a stavebnictví Andrzejem Adamczykem (vlevo), které proběhlo v Dobrušce 
na Rychnovsku, o tom informoval ministr dopravy Dan Ťok. Poláci by měli stavbu rychlostní komunikace S3 
na česko-polské hranice dokončit v roce 2023.

JEDNÁNÍ O DÁLNICI
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Bývalý nájemce pražského 
hlavního nádraží, italská 
společnost Grandi Stazi-
oni, vydělal v roce 2015 
na nájmech dvou nádraží 
v Česku 64,8 milionu korun. 
Vyplývá to z účetní uzávěr-
ky, kterou firma zveřejnila 
v obchodním rejstříku. 
Ve srovnání s rokem 2014 
zvýšila na pronájmech 
pražského hlavního nádraží 
a nádraží v Mariánských 
Lázních zisk o zhruba deset 
milionů korun.

Výnosy z nájemného, kte-
ré představují většinu tržeb 
Grandi Stazioni, předloni 
meziročně vzrostly o 3,4 mi-
lionu korun na 148 milionů. 
Celkové výnosy se zvýšily 
o zhruba osm milionů 

na téměř 195 milionů ko-
run. O více než 12 milionů 
rovněž vzrostl zisk před 
zdaněním na zhruba 80 mi-
lionů korun.

Obě nádraží získala 
společnost do dlouhodo-
bého pronájmu výměnou 
za rekonstrukci nádražních 
budov. O správu pražského 
nádraží ale loni v říjnu při-
šla poté, co jí Správa želez-
niční dopravní cesty (SŽDC) 
neprodloužila smlouvu 
na užívání. Firma totiž po-
dle nového majitele nádraží 
nestihla včas dokončit 
opravy historické Fanto-
vy budovy. Rekonstrukci 
nádraží v Mariánských 
Lázních firma dokončila 
v roce 2009. /čtk/

n Koalice ladí noty 
na výjimky z registru 
smluv. Podle kritiků 
hrozí, že se protiko-
rupční norma může 
zcela rozpadnout.

Adéla Čabanová

Poslanci mohou příští týden 
rozhodovat o výjimkách 
z registru smluv, kde povinně 
zveřejňují ujednání v hodnotě 
nad 50 tisíc korun všechny 
státní instituce, firmy ve vlast-
nictví územních celků nebo 
obce. Na původní návrh par-
donu pro Budvar se nabalilo 
mnoho dalších nápadů, komu 
všemu ulevit. 

Většinou je argumentem 
pro výjimky fakt, že zveřej-
ňování smluv znevýhodňuje 
firmu ve veřejném vlastnictví 
před privátními konkurenty.

Závěrečné jednání o vý-
jimkách naposledy poslanci 
přerušili, aby vyčkali na sta-
novisko ústavně-právního 
výboru. Ten se nad návrhy 
sejde tento čtvrtek.

Mezitím byla jmenována tří-
členná koaliční skupina, která 
má hledat shodu na doporu-
čení k jednotlivým výjimkám. 
To ovšem bude jen nezávazné. 
„Už teď je jasné, že nebudeme 
doporučovat žádnou revolu-
ci. Byl bych rád, kdybychom 
se na to dívali se zdravým 

rozumem,“ řekl člen skupiny 
Jeroným Tejc (ČSSD), předseda 
sněmovního ústavně-právní-
ho výboru. 

Podle něj by například bylo 
vhodné umožnit, aby nemoc-
nice zveřejňovaly smlouvy 
na léky a zdravotnické pro-
středky se zpožděním. Dnes je 
smlouva platná až po zveřej-
nění a představitelé nemocnic 
včetně ministra zdravotnictví 
Miloslava Ludvíka (ČSSD) 
upozorňují, že to v některých 
případech může způsobit 
zpoždění péče.

Také další člen skupiny, 
Radek Vondráček (ANO), 
považuje zjednodušení 
pro nemocnice za vhodné. 
Podle něj je asi šest takových 
nesporných změn. Hlasování 
ale nebude v koalici jednotné. 
„V některých klubech se názo-
ry poslanců různí,“ řekl.

Poslanci TOP 09 budou 
podle místopředsedy klubu 

Františka Laudáta trvat 
na stávajícím znění zákona 
a nové výjimky nepodpoří. 
„Pro veřejný sektor považu-
jeme úplnou transparentnost 
nakládání s financemi za ne-
zbytnou,“ uvedl Laudát.

Podle aktivistů z Rekon-
strukce státu, která zákon 
iniciovala, navržené změny 
narušují smysl registru smluv. 
Také podnikatel a zakladatel 
Hlídače smluv Michal Bláha 
píše poslancům, aby svoje 
návrhy na výjimky stáhli:  
„Zanechte kontrolu vynaklá-
dání prostředků státu těm, 
kterým náleží – občanům,“ 
žádá Bláha.

„Registr smluv funguje. 
A to vadí ze všeho nejvíc,“ 
napsal včera na svém Twitte-
ru autor původního zákona, 
poslanec Jan Farský (TOP 09). 
Registr smluv běží od loň-
ského července, letos v létě 
přijdou na řadu sankce.

Tržby za pronájem 
nádraží Grandi 
Stazioni rostly  

Registr smluv: šanci 
na výjimku mají nemocnice 
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BAROKNÍ AREÁL. Národní knihovna, která v Klementinu sídlí, 
počítá s tím, že do jeho revitalizace dá téměř dvě miliardy.
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Národní knihovna letos 
neomezí svůj provoz v Kle-
mentinu, jak avizovala před 
rokem. Nezahájí původně 
plánovanou třetí etapu 
revitalizace barokního  
areálu, jež by měla stát té-
měř miliardu korun. Na tuto 
část oprav, při níž se bude 
mimo jiné rekonstruovat 
hala služeb, teprve bude 
vypsána veřejná zakázka. 

„Pokud vše půjde bez 
komplikací, mohly by práce 
začít na konci letošního 
roku či na jaře 2018. Již nyní 
však probíhají příprav-
né práce,“ řekla mluvčí 
knihovny Irena Maňáková. 

Revitalizace Klementina 
trvá už téměř deset let a má 
stát skoro dvě miliardy 
korun.

V první polovině roku by 
měla být dokončena druhá 
etapa rekonstrukce, která 
trvá od roku 2012. Poslední 
a nejdražší etapa podle sou-
časných plánů začne příští 
rok a měla by dle dřívějších 
vyjádření pověřeného 
ředitele NK Petra Kroupy 
trvat dva, spíše ale tři roky. 
I po skončení stavby totiž 
bude chvíli trvat, než se 
do historického areálu vrátí 
zejména pro staré knihy 
potřebné klima. /čtk/ 

Oprava Klementina 
se zpozdí 

Samotné výjimky navržené Janem Urbanem (ČSSD) by podle aktivistů 
zatemnily smlouvy podniků vlastněných státem nebo městy, které 
mají dohromady obrat přes 500 miliard korun ročně.  Hned několik 
změn navrhl také Jan Bartošek z KDU-ČSL. Vyřadit chce nejen státní 
podniky, ale i firmy, ve kterých má většinu stát, kraj nebo obec, 
kromě těch, které nemají obchodní a průmyslovou povahu. Ve hře je 
i výjimka pro Českou televizi a Český rozhlas, pro dobrovolné svazky 
obcí nebo pro státní zkušebny. Další návrh by z registru vyčlenil 
školy. To aby při případném prodeji výrobků nebyly znevýhodněny 
proti tržním konkurentům.

Výjimek plný  
stůl

Ministerstvo obrany počítá 
v příštích deseti letech 
s investicemi za 180 miliard 
korun. Z toho 130 miliard 
půjde do pozemních sil. Ještě 
letos by vedení úřadu chtělo 
vládě předložit ke schválení 
zakázky za 26 miliard korun.

Letos má podle náměstka 
ministra Daniela Koštovala 
obrana v úmyslu uzavřít 
smlouvy na nákup 62 obr-
něných vozidel Pandur 
a Titus, na modernizaci 
33 samohybných houfnic 
Dana nebo na nákup desítek 

lehkých obrněných vozidel 
pro chemický a radiač-
ní průzkum. Počítá 
se také s náku-
pem 12 více-
účelových 
vrtulníků, 
mobilních 
radiolokáto-
rů, 5500 bali-
stických vest 
nebo se zadá-
ním komplexní 
servisní smlouvy 
na vrtulníky řady Mi. 
Nákup vrtulníků chce mini-

str obrany Martin Strop-
nický (ANO) předložit 

vládě ke schválení 
ještě v prvním 

pololetí.
Zároveň má 

letos pokračo-
vat příprava 
na nákup no-
vých bojových 

vozidel pěcho-
ty, protiletad-

lového kompletu 
SHORAD a nových 

děl odpovídajících ráži 
používané v NATO. /čtk/

Obrana plánuje proinvestovat 
180 miliard korun

Letos 
by vedení úřadu 

chtělo vládě předložit 
ke schválení zakázky za

26
miliard korun.



n Po jedenácti letech 
ukončuje banka spo-
lupráci s poradenskou 
společností. Ta se cítí 
zaskočena.

Jednání v neprospěch České 
spořitelny nebo přímo proti 
ní. Tak zní vysvětlení, proč 
bankovní dům ukončuje 
spolupráci se smluvním 
partnerem pro distribuci fi-
nančních služeb Fincentrum 
a podává na něj žalobu. 

„Zpráva o ukončení 
spolupráce mě překvapila. 
Fincentrum s ČS spolu-
pracuje jedenáct let a patří 
k jejím nejvýznamnějším 
externím partnerům, ze-
jména v oblasti hypoték. 
Jako zakladatel Fincentra 
jsem zažil pět jejích generál-

ních ředitelů, vždy jsme se 
dokázali dohodnout a najít 
cestu k překonání odlišného 
vnímání světa,“ uvedl šéf 
představenstva Fincent-
ra Petr Stuchlík.

Klienti ani po-
radci Fincen-
tra nebudou 
podle něj 
produktovou 
nabídku Čes-
ké spořitelny 
po případ-
ném ukončení 
spolupráce 
postrádat, protože 
již nyní se ozývají kon-
kurenční banky se spe- 
ciálními nabídkami. „Osobně 
se mohu jen domnívat, že 
vedení ČS tak reaguje na od-
chody svých bankéřů do po-
radenských společností,“ 

dodal. Hlavním důvodem je 
podle spořitelny neoprávně-
né využívání značek Premier 
a Moje zdravé finance ze 

strany Fincentra. Česká 
spořitelna míní, 

že používáním 
těchto značek 

společností 
Fincentrum 
dochází 
k záměrné-
mu matení 

klientů, na což 
si stěžují. 
Fincentrum 

patří mezi tři nej-
větší externí partnery 

České spořitelny. U hypoték 
zajišťují externí partneři 
zhruba polovinu obchodů 
banky, ale ta přesná čísla 
zveřejňovat nechce. /čtk/
 Více E15.cz

společnosti Knight Frank 
Zdeňka Klapalová. V případě 
blízkovýchodních kupců 
jsou podle ní v Česku častěji 
k vidění nepřímé investice. 
Například prostřednictvím 
různých fondů nebo majet-
kových účastí v realitních 
projektech. 

„Prodej byl od počátku 
součástí obchodní strategie 
skupiny Ungelt a obchodní 
nabídka ze strany CFH pro 
nás byla zajímavá. Prodej 
budov nám zároveň umožní 
rychlejší rozvoj projektů 
v oblasti nemovitostí, jejichž 
součástí by měl být, po reali-
zaci mezigeneračního centra 
na Zbraslavi, další charitativ-
ní projekt skupiny Ungelt,“ 
vysvětlil realitní podnikatel 
Alexander Adámek ze skupi-
ny Ungelt. 
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n České nemovitos-
ti lákají investory 
z celého světa. Poprvé 
ve větším udeřili rov-
něž blízkovýchodní 
kupci. 

Daniel Novák

Sídlo mobilního operátora 
Vodafone v Praze-Stodůlkách 
nově vlastní blízkovýchodní 
investiční banka CFH Group. 
Na prodeji za blíže neurče-
nou cenu se dohodla s česko-
-americkými realitními in-
vestory ze skupiny Ungelt. Ta 
byla spolu s holdingem Finep 
developerem projektu. 

„Investice do komple-
xu City West je naší první 
investicí v Praze. Odpovídá 
našim investičním kritériím 
co se týká lokality, nájemních 
podmínek i výnosu,“ sdělil 
serveru E15.cz Karim Cham-
seddine, vrcholový manažer 
CFH Group. Skupina se v tu-

zemské metropoli poohlí- 
ží po dalších investičních 
příležitostech. 

Investor kromě centrály 
operátora získal ještě vedlejší 

budovu s dalšími nájemci. 
Celkem to představuje zhru-
ba 26 tisíc metrů čtverečních 
kancelářských ploch. „Trans-
akce s částí kancelářského 

centra City West dokazuje, 
že český realitní trh je stále 
atraktivnější pro investo-
ry ze všech koutů světa,“ 
uvedla ředitelka poradenské 

Arabové koupili českou 
centrálu Vodafonu 

Fincentrum  
patří mezi

3
největší externí  
partnery České  

spořitelny.

CFH Group v posledních 
letech uzavřela realitní 
kontrakty za 600 milionů 
dolarů. Holding sídlí 
v libanonské metropoli 
Bejrútu, druhou nohou stojí 
v Dubaji, hlavním městě 
Spojených arabských emirátů. 
CFH je součástí předního 
libanonského bankovního 
uskupení First National Bank. 

Bejrútsko-dubajská 
investiční banka

KOMPLEX. Investor kromě centrály Vodafonu získal ještě vedlejší budovu s dalšími nájemci. Celkem 
to představuje 26 tisíc metrů čtverečních kancelářských ploch.
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Alza.cz utržila rekordních 
sedmnáct miliard korun
Největší tuzemský e-shop 
Alza.cz loni zvýšil tržby 
o 22 procent na rekordních 
17,4 miliardy korun. Počet 
objednávek stoupl o milion 
na šest milionů. Zisk firma 
neuvedla. Alza také otevřela 
první kamennou prodejnu 
mimo Česko a Slovensko, 
a to v Budapešti.  

GSD se stává Palírnou  
U Zeleného stromu 
Společnost Granette & Sta-
rorežná Distilleries změnila 
od ledna název na Palírna 
U Zeleného stromu. Vedení 
likérky to chce komentovat 
příští týden v Praze. Spo-
lečnost Palírna U Zeleného 
stromu vznikla v roce 2011 
sloučením společností 
Granette a Starorežná Pro-
stějov. Roční produkce činí 
zhruba 120 tisíc hektolitrů 
alkoholických nápojů.

Kovosvit měl loni potíže, 
prodělal 600 milionů 
Strojírny Kovosvit MAS 
Sezimovo Ústí skončí 
loňské hospodaření ztrátou 
600 milionů korun. V létě 
kvůli zablokovaným účtům 
dlužily mzdy. Podnik letos 
plánuje tržby 1,6 miliardy 
korun a počítá s hrubým 
ziskem padesát milionů 
korun. Zaměstnává 605 lidí 
a propouštět nehodlá.

Hradecký výrobce desek 
zakládá pobočku v USA
Firma Technistone, která 
v Hradci Králové vyrábí 
desky z umělého kamene, 
chce letos zdvojnásobit 
prodeje do Spojených států. 
Ve Virginii proto zakládá 
pobočku. Export do USA 
dosud tvořil šest procent 
obratu. Předloni podnik 
vykázal obrat 757 milionů 
korun a čistý zisk 86 milio-
nů korun. /čtk/  

KrátceČeská spořitelna žaluje 
partnera Fincentrum

http://zpravy.e15.cz/byznys/finance-a-bankovnictvi/fincentrum-nas-poskozovalo-tvrdi-ceska-sporitelna-firma-o-nicem-nevi-1327977


n Počáteční kapitál 
pomůže virtuálnímu 
trhu práce Techlo-
op hlavně s expanzí 
do střední a východní 
Evropy. Prvním cílem 
je od února Slovensko.

Hana Filipová

Virtuální trh práce Tech- 
loop, kde se setkávají IT 
profesionálové s firmami, 
funguje v Česku od loňského 
ledna. Službu pro vývojáře, 
kteří hledají novou práci, 
a firmy, jež chtějí nové za-
městnance, využívají tisíce 
lidí a stovky společností. 
Techloop teď chce s finanční 
injekcí od investiční skupiny 
Rockaway Ventures, jejíž výše 
nebyla zveřejněna, vylepšit 
služby a expandovat do střed-
ní a východní Evropy. V únoru 
plánuje vstup na slovenský 
a krátce poté i na polský 

a maďarský trh. „Máme 
z investice radost už proto, 
že mezi našimi společnost-
mi existuje mnoho synergií. 
Rockaway je pro nás skvělým 
partnerem – má jedinečnou 
reputaci v budování on-line 
tržišť ve střední a východ-
ní Evropě, je velkým 
zaměstnavatelem IT 
talentů a přispívá 
k rozvoji IT ko-
munity pomocí 
různých akcí 
jako například 
ROCDevs,“ 
říká Joao 
Duarte, ředitel 
a spoluzaklada-
tel Techloopu.

Firma má podle 
dalšího spoluzaklada-
tele Paula Coopera velmi 
ambiciózní plány: „Chceme, 
aby se Techloop stal domi-
nantním hráčem na trhu IT 
pozic ve střední a východní 
Evropě. Už nyní se rozhlížíme 
po dalších regionech, které 

by mohly z našeho modelu 
profitovat. Investice od Roc-
kaway a jejich zkušenosti 
nám pomohou naše plány 
rychle naplnit.“ Na Techloopu 
přitom softwaroví vývojáři 
získávají nabídky práce pří-
mo od společností, zatímco si 

zachovávají anonymitu. 
Pokud díky systému 

získají práci, 
dostanou navíc 
500 eur jako 
bonus.

Pod skupinu 
Rockaway, 
v jejímž čele 

stojí Jakub 
Havrlant, spadá 

také nový fond 
Rockaway Ventures. 

Ten podporuje také další 
start-upy z oblasti elektro-
nického byznysu, například 
Brand Embassy, Fundlift 
nebo Productboard. Do port-
folia samotné Rockaway patří 
Mall.cz nebo Invia.cz a Heure-
ka.cz.  Více E15.cz
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Pokud softwarový  
vývojář získá práci přes  
Techloop, dostane navíc

500
eur jako bonus.

Havrlantův Rockaway 
investuje do start-upu 
Techloop 

PRVNÍ EXPERIMENT na laseru Bivoj s nejvyšším výkonem na světě spustili vědci v laserovém 
centru HiLASE v Dolních Břežanech. Firmám začnou zařízení nabízet ve druhém pololetí. Na vývoj 
superlaserů a jejich užití v technické praxi získalo centrum v listopadu spolu s Brity 1,2 miliardy 
korun. Kolem HiLASE má do deseti let vzniknout špičkový high-tech region. 

DOLNOBŘEŽANSKÝ HI-TECH 
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Dušan Kütner

Stát chystá nový fond pro 
lesnické a dřevozpracující 
firmy, který by platil osvěto-
vé a marketingové kampaně 
podporující dřevozpracující 
průmysl i vztah mladých 
lidí k tomuto odvětví. Nová 
instituce by měla působit 
obdobně jako Vinařský fond, 
do kterého zčásti přispívají 
sami vinaři a stát jim stejnou 
částku každoročně doplácí.

Tento týden fond představí 
ministr zemědělství Marian 
Jurečka na koaliční radě. 
„Marketingový fond v oblasti 
lesnického a dřevozpracují-
cího průmyslu je již dohod-
nut s partnery z nevládních 
organizací,“ řekl Jurečka 
novinářům.

Do fondu by měl povinně 
přispívat každý majitel lesa 
nad tisíc hektarů, a to část-
kou pět korun za hektar roč-
ně. Příspěvky budou muset 
poskytovat i dřevozpracující 
firmy s produkcí nad dvacet 
tisíc kubíků zpracovaného 
dřeva ročně, a to ve výši 
jedné koruny za krychlový 
metr. To by mělo vynést 
zhruba třicet milionů korun 

ročně. Stát by měl podobně 
jako v případě Vinařského 
fondu přidat druhou část. 
„Z těchto prostředků by se 
poté měly financovat osvě-
tové a marketingové aktivity 
směrem ke spotřebitelům 
a na privátní sektor,“ podot-
kl Jurečka.

„Fond by ale měl mít 
ambici působit i na mladou 
generaci, na děti na základ-
ních a středních školách, aby 
měly maximální informace 
o tom, co celý obnovitelný 
koloběh výroby a zpracová-
ní dřeva může pozitivního 
přinášet pro spotřebitele 
i krajinu,“ dodal.

Cílem fondu je mimo jiné 
zvrátit letitý trend, kdy 
se z Česka vyváží surové, 
nezpracované dřevo, nikoli 
hotové výrobky s přidanou 
hodnotou. Kvůli tomu chystá 
ministerstvo další program, 
který by zpracování dřeva 
v Česku podpořil. Například 
státní lesnické firmy v čele 
s Lesy ČR by mohly zaručit, 
že tuzemským pilám dodají  
zatím neupřesněné množ-
ství dřeva. Na programu se 
ale koalice podle Jurečky 
neshodla.

Zpracovatelé dřeva 
dostanou desítky 
milionů na osvětu

KORUNU ZA METR. Příspěvky do nového fondu by měly od-
vádět i dřevozpracující firmy s produkcí nad dvacet tisíc kubíků 
zpracovaného dřeva ročně, a to jednu korunu za metr krychlový. 
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http://zpravy.e15.cz/byznys/technologie-a-media/havrlantuv-rockaway-investuje-do-start-upu-techloop-chysta-evropskou-expanzi-1327972
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n Dokonce i britská 
libra sužovaná nejis-
totou z brexitu posí-
lila vůči americkému 
dolaru o 0,6 procenta.  

Arsen Lazarevič

Naprostý nedostatek detailů 
budoucí hospodářské politi-
ky nového prezidenta Donal-
da Trumpa srazil dolarový 
index, který obsahuje jak 
společnou měnu euro, tak 
japonský jen, britskou libru 
a další světové měny, 
o 0,4 procenta k hodnotě 
100,37. Dolar se tak vůči 
světovým měnám propadl 
na nejnižší úroveň od 8. pro-
since minulého roku. 

Proti japonskému jenu 
klesl dolar téměř o jedno 
procento, euro vůči dola-
ru získalo 0,3 procenta. 
A i britská libra, která je 
ovlivněna nejistotou ohledně 
brexitu, přidala 0,6 procenta 
a dostala se tak na nejsilnější 
úroveň od 19. prosince. 

Dolarový index přitom na-
rostl o 3,5 procenta od doby 
zvolení Trumpa preziden-
tem, kdy trh očekával, že 
daňové škrty a nové infra-
strukturní projekty společně 

s růstem úrokových sazeb 
ze strany Fedu povedou k po-
silování dolaru. Od počátku 
roku však dolarový index 
poklesl o 1,9 procenta.

Jedním z důvodu poklesu 
byl podle analytiků i inau- 

gurační projev nového prezi-
denta. „Trump vyslal protek-
cionistickou zprávu, kterou 
trhy špatně přijaly, dolar 
a akcie na to reagovaly propa-
dem,“ uvedl Alfonso Esparza, 
tržní analytik Market Pulse. 

„Očekáváme, že v příštím 
týdnu představí Trumpova 
administrativa politický 
a ekonomický program, 
a vynechá informace 
o velikosti davu při inaugu-
raci a ‚alternativní fakta‘,“ 

uvedl Jeremy Cook z Market 
Overview s tím, že pokud 
zmatek ohledně programu 
bude v příštím týdnu pokra-
čovat, tak Trumpovo přání 
ohledně slabého dolaru 
bude splněno – dolar bude 
dále klesat. 

Donald Trump také v mi-
nulém týdnu překvapil trhy 
výrokem, že příliš silný ame-
rický dolar „zabíjí“ americ-
kou ekonomiku. „Americké 
firmy jsou kvůli tomu nekon-
kurenceschopné,“ uvedl pro 
The Wall Street Journal, což 
se v minulém týdnu projevilo 
propadem dolaru. 

Navzdory výrokům 
Trumpa o škodlivosti silného 
dolaru a jeho projevu při 
inauguraci analytici ING 
ve své nové studii očekávají, 
že v tomto čtvrtletí bude 
americký dolar posilo-
vat k hodnotě 1,02 dolaru 
za euro. Důvodem má být 
politická nejistota v EU. 
V ročním horizontu ale do-
jde k opaku a posilovat bude 
euro – jedno euro by mělo 
být k dostání za 1,12 dolaru. 
 NÁZORY str. 14

Americký dolar padá, 
Trump zklamal trhy 

McDonald’s má v USA nižší tržby, celosvětově rostly

Řetězci restaurací rychlého stravování McDonald’s 
ve čtvrtém čtvrtletí na americkém trhu mírně klesly čisté 
tržby, celosvětové výnosy ale díky příjmům v zahraničí 
pokračovaly v růstu. Podpořila je poptávka po snídaních 
v USA a dobrý výkon v Británii, Číně a Japonsku.

Čínský fiskální deficit loni překonal vládní cíl 

Čínský schodek veřejných financí loni vzrostl na 3,8 pro- 
centa HDP, a o zhruba 30 procent tak překonal vládní 
cíl. Plyne to z předběžných údajů čínského ministerstva 
financí. Celkové výdaje se loni zvýšily o 6,4 procenta a pří-
jmy stouply o 4,5 procenta.

Intesa a Allianz podle tisku usilují o Generali

O největší italskou pojišťovnu Assicurazioni Generali se 
zajímá přední italská banka Intesa Sanpaolo spolu s ně-
meckou Allianz. Akcie Generali v reakci na zprávu tisku 
prudce zpevňují, i když firma se k ní nevyjádřila. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,088

Čína 1 3,681

Dánsko 1 3,634

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,602

Japonsko 100 22,202

Kanada 1 18,945

Maďarsko 100 8,723

Norsko 1 3,005

Polsko 1 6,181

Rusko 100 42,367

Švédsko 1 2,841

Švýcarsko 1 25,190

Turecko 1 6,660

USA 1 25,220

Velká Británie 1 31,372

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 23. 1. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 65,50 0,15 

ČEZ 425,00 -0,30 

Erste Bank 764,90 -0,75 

Fortuna 91,70 1,89 

Kofola 397,00 1,79 

KB 886,00 0,12 

Moneta 81,10 -0,37 

O2 CR 267,90 -0,78 

Pegas 800,10 0,00 

Philip Mor. ČR 13 189,00 0,21 

TMR 655,00 0,00 

Unipetrol 183,50 0,52 

VIG 605,10 0,31

Celkový objem (v tisících korun) 289 371

Akcie na pražské burze 23. 1. 2017 

 Pramen Investing.com 

Oslabování dolarového 
indexu od počátku roku 

104

103

102

101

100

103,20

3. 1. 23. 1.

100,38

VYČKÁVÁNÍ. Investoři po Trumpově inauguraci zatím nemají jediný důvod k novým velkým sázkám 
na pohyb americké měny.

Fo
to

 re
ut

er
s



Rusko se loni stalo nej-
větším vývozcem ropy 
do Číny, a poprvé tak 
v celoročním exportu 
do této země předstihlo 
Saúdskou Arábii. Plyne 
to z aktuálních čínských 
celních údajů. Čína se jako 
druhá největší ekonomika 
světa v minulých letech 
stala bojištěm těchto dvou 
největších vývozců ropy.

Vývoz ropy z Ruska 
do Číny v loňském roce 
vzrostl o téměř čtvrtinu 
na zhruba 1,05 milionu 
barelů denně, zatímco ze 

Saúdské Arábie se zvýšil 
o 0,9 procenta na 1,02 milio-
nu barelů.

Rusko střídá Saúdskou 
Arábii i na místě největšího 
producenta ropy na světě. 
Rijád však nevyužívá všech 
svých těžebních kapacit, 
protože je vázán těžebním 
limitem Organizace zemí 
vyvážejících ropu. Tento 
kartel se ke konci loňského 
roku v zájmu podpory cen 
dohodl na omezení těžby 
a k dohodě se připojily i ně-
které nečlenské země v čele 
s Ruskem. /čtk/

Ropa: Rusko v Číně 
předběhlo Saúdy
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Crazy
Začátek nového roku nám 
přináší samé zajímavé a eko-
nomicky nesmyslné situace. 
První, která je až do očí 
bijící, se rodí na českém trhu. 
V makroekonomii základního 
kurzu nás učili, že roste-
-li obecná cenová hladina, 
klesá cena fixně úročených 
dluhopisů. Tento prostý efekt 
se nazývá „efekt reálných 
peněžních zůstatků“. Proto 
když český statistický úřad 

oznámil, že inflace dosáh-
la dvou procent, tak byste 
čekali, že dluhopisy na to 
zareagují propadem. To ale 
ne v ČR. Cena šla tak vysoko, 
že se český krátký dluh stal 
nejhůře úročeným dluhem 
na světě. Ale za to může naše 
stará známá intervence. 

Že paradoxní situace 
není výstřelkem jen v malé 
zemi uprostřed Evropy, dnes 
vidíme na měnovém páru 
euro – dolar. Zase se můžeme 
opřít o základní makroeko-
nomickou identitu. Parita 
úrokových měr determinuje 
devizový kurz směrem, kde 
je měna lépe úročena. Takže 
když za euro inkasujete 
–0,30 procenta p. a. a za do-
lar +0,50 procenta p. a., čekali 

byste, že dolar bude s eurem 
na paritě, on ale klesá na více 
než měsíční minimum 1,075.

I zde je vysvětlení jednodu-
ché. Současný prezident USA 
Donald Trump na své tiskov-
ce 11. ledna prohlásil, že dolar 
je zbytečně silný. Ten na sebe 
nenechal dlouho čekat a vydal 
se proti fundamentu. Nejděsi-
vější je ale fakt, že za všechny 
zmiňované paradoxní situace 
může jen hrstka lidí. O mě-
nové politice ČR rozhoduje 
sedm lidí. Sedm lidí ovlivňuje 
život 10 milionů. Ale proti 
Trumpovi jsme břídilové. On 
sám dokázal hodnotu měny 
nejsilnější ekonomiky světa 
poslat o měsíc zpět.

Autor je analytikem Patria Finance

Z parketu

Jan Mihulka

Galaxy S8 bude později
n Samsung v zájmu 
posílení bezpečnosti 
svých produktů odloží 
uvedení další verze 
vlajkového smartpho-
nu Galaxy na trh.

Za případy vznícení „chyt-
rých“ telefonů Galaxy Note7 
jihokorejského Samsungu 
Electronics stály problé-
my spojené s designem 
a výrobou baterií. Firma to 

včera oznámila po testech 
provedených téměř sedmi 
stovkami odborníků.

Smartphone Galaxy Note7 
vstoupil na trh v srpnu a měl 
konkurovat nejnovějšímu 
telefonu iPhone americké 
společnosti Apple. Po ně-
kolika dnech od zahájení 
prodeje se začaly objevovat 
na sociálních sítích obrázky 
ohořelých přístrojů a za-
čátkem září začal Samsung 
kvůli problémům s bateriemi 
stahovat z trhu 2,5 milio-

nu telefonů Galaxy Note7 
a vyměňovat je za oprave-
né verze. Později se však 
objevily zprávy o vznícení už 
vyměněných přístrojů, což 
Samsung přimělo k úplnému 
ukončení výroby a prodeje 
tohoto modelu.

Samsung včera sdělil, 
že na letošním veletrhu 
v Barceloně na konci února 
nepředvede nový Galaxy S8. 
Novou verzi svého vlajkové-
ho modelu tak firma uvede 
na trh později než loni. /čtk/

ODKLAD. Galaxy S7 (na snímku) měl premiéru loni v únoru. Kdy 
bude představen jeho následník, zatím Samsung tají.
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n Kandidát rozpolce-
ných socialistů patrně 
skončí v úvodním kole 
francouzských prezi-
dentských voleb, čeká 
se postup Le Penové 
a Fillona.

Karolína Flaszová

Do druhého kola primá-
rek francouzské levice 
postoupili někdejší 
ministr školství 
Benoît Hamon 
a expremiér 
Manuel Valls. 
Ani jeden ze 
socialistů 
však nemá 
podle aktuál-
ních průzkumů 
šanci dostat se 
do druhého kola 
jarních prezident-
ských voleb. Rozhodující 
souboj o nominaci se usku-
teční v neděli. 

V prvním kole primárek 
se utkalo sedm kandidátů, 
čtyři z nich z řad socialistů. 
Nepopulární prezident Fran- 
çois Hollande se v prosinci 
rozhodl, že se nebude po-
koušet svou funkci obhájit. 

Hlasování se tak víceméně 
stalo soubojem bývalých čle-
nů vlády z jeho éry. Valls byl 
dlouho dopředu favoritem, 
nakonec ale postupuje až 
z druhého místa se ziskem 
31 procent hlasů. Vítěz Ha- 
mon, který obdržel 36 pro- 
cent hlasů, poskočil v prů-
zkumech dopředu až nedáv-
no. Někdejší ministr hospo-
dářství Arnaud Montebourg 
skončil třetí s překvapivým 
odstupem, hlasovalo pro něj 

necelých osmnáct 
procent účastníků 

primárek. 
Neúspěš-

ný adept už 
podpořil 
Hamona, což 
by mu mohlo 
napomoci 

ke konečnému 
vítězství. „Voliči 

masivně a vážně 
odmítli ty, kteří bě-

hem prezidentského období 
prováděli politiku volného 
trhu a úspor,“ komento-
val Montebourg výsledek 
úvodního kola. Dvojice 
postupujících kandidátů 
totiž ztělesňuje dilema, které 
dezorientovaní socialisté 
v současnosti řeší. Hamon 
ve straně patří ke křídlu, kte-

ré se chce posunout výrazně 
doleva. 

Voliče se snaží nalákat 
na antikapitalistický pro-
gram, navrhuje mimo jiné za-
vedení garantovaného příjmu 
ve výši 750 eur pro všechny 
dospělé Francouze. Je propa-
gátorem přímé demokracie 
a legalizace marihuany. Valls 
tíhnoucí ke středu chce na-
opak zachovat současný kurz 
a plány svého konkurenta 
kritizuje jako nerealistické 
a rozpočtově neudržitelné. 
Slibuje především snížení 
daní domácnostem s nižšími 
a středními příjmy a zvýšení 
bezpečnosti. 

V současnosti se však 
předpokládá, že prezident-
ské volby ovládne pravice. 
Favoritkou prvního kola 
aktuálně je šéfka extremis-
tické Národní fronty Marine 
Le Penová. Podle průzkumů 
by však v rozhodujícím klání 
podlehla Françoisi Fillonovi, 
který na podzim překvapivě 
vyhrál primárky tradiční 
pravice. Do boje ještě teore-
ticky může zasáhnout další 
vysloužilý ministr hospodář-
ství z nedávné doby Emma-
nuel Macron, který si založil 
vlastní hnutí a v šetřeních se 
drží na třetí pozici. 

Francie: Primárky 
levice vede Hamon

VĚŘÍ VE SVÉ POSELSTVÍ. Bývalý ministr školství BenoÎt Hamon po ohlášení prvních výsledků pro-
hlásil, že jeho umístění v čele je poselstvím naděje.
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Nečekaný 
lídr prezidentských 

primárek získal

36
procent hlasů voličů  

francouzské 
levice.

Kreml očekává, že se brzy 
uskuteční první telefonát 
nového amerického pre-
zidenta Donalda Trumpa 
s jeho ruským protějškem 
Vladimirem Putinem. První 
schůzka obou prezidentů se 
ale ještě nechystá, oznámil 
včera Putinův mluvčí Dmi-
trij Peskov. „Ne, informace 
o schůzce dosud nemáme. 
Telefonní rozhovor se 
dohaduje, zatím ale nemám 
podrobnější informace,“ 
řekl Peskov. Je na to prý 
standardní procedura, a tak 
nějaké zvláštní kontakty 
nejsou vhodné. Ve víken-
dovém rozhovoru v televizi 

BBC dal Peskov najevo, že 
schůzku prezidentů obou 
velmocí nelze čekat v nej-
bližších týdnech, ale její 
uspořádání potrvá měsíce.

Šéf ruské diplomacie 
Sergej Lavrov mezitím 
na jiné tiskové konferenci 
poznamenal, že Moskva 
vidí mnohé shody „v zásad-
ních otázkách týkajících 
se cílů zahraniční politi-
ky“, jak je Trump vyložil 
ve svém inauguračním 
projevu. Podle Lavrova se 
tyto body „těsně překrývají 
s tím, jak prezident Putin 
vidí cíle zahraniční politiky 
Ruské federace“. /čtk/

Moskva se chystá 
na telefonát 
s Washingtonem

AMERICKÝ PREZIDENT Donald Trump včera podepsal 
exekutivní příkaz o odchodu USA z Transpacifického partnerství 
(TPP). Obchodní dohodu 12 tichomořských zemí vláda Baracka 
Obamy uzavřela před rokem, Kongres dokument ale ještě ne- 
ratifikoval, a tak je Trumpův krok spíše formální. Experti ani 
neočekávali, že by kongresmani TPP ratifikovali, protože mezi 
Američany panuje obava ze ztráty pracovních míst. Trump od- 
stoupení od smlouvy TPP sliboval už během své volební kam- 
paně s tím, že ji nahradí dvoustrannými dohodami. Hodlá vy- 
jednávat i s evropskými partnery o Transatlantické obchodní 
a investiční úmluvě mezi EU a USA, vůči níž má také výhrady.

TPP KONČÍ, ANIŽ ZAČALA
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n Hlavním cílem 
rozhovorů je potvrdit 
prosincovou dohodu 
o příměří v Sýrii.

V kazašské metropoli začaly 
mírové rozhovory o Sýrii, 
které zprostředkovalo Rusko 
a Turecko. Syrští povstalci 
ale zatím nebudou jednat se 
zástupci syrské vlády přímo, 
ale zprostředkovaně, uvedla 
agentura AFP s odvoláním 
na mluvčího povstalecké 
delegace. Obě znepřátelené 
strany se spolu objevily jen 
na zahajovacím ceremoniálu. 

„První kolo vyjednávání 
se neuskuteční tváří v tvář, 
protože vláda nerespektuje, 
k čemu se zavázala v dohodě 
z 30. prosince. A kvůli tomu, 
jsme se sešli,“ uvedl mluvčí 
rebelů Jahjá Aridí. Od uvede-

ného dne platí příměří dojed-
nané Moskvou a Ankarou.

V čele syrské vládní delega-
ce, v níž jsou i zástupci armá-
dy, je vyslanec při OSN Bašár 
Džaafarí. Ten hned po úvod-
ních proslovech odsoudil 
řeč povstalců a označil ji 
za provokativní a nestoudnou. 
Povstaleckou delegaci pak 
označil za zástupce teroristic-
kých ozbrojených skupin.

S tvrdými vyjádřeními 
pak přišel i vůdce rebelů 
Muhammad Allúš. Režim 
prezidenta Bašára Asada 
označil za teroristický stát 
a uvedl, že příměří se může 
stát realitou jen v přípa-
dě, že obě strany povedou 
i politická jednání. „Selžou-li 
rozhovory v Astaně, nemáme 
jinou možnost než pokračo-
vat v boji,“ doplnil ho mluvčí 
povstalců Usáma abú Zajd.

Rozhovorů, které by měly 
skončit dnes, se účastní 
i zmocněnec OSN pro Sýrii 
Staffan de Mistura. Jak uvedl, 
OSN doufá, že nynější rozho-
vory mezi syrskými povstalci 
a vládou povedou k přímým 
jednáním pod vedením OSN.

Další schůzka mezi zne-
přátelenými stranami by se 
měla konat v únoru v Ženevě, 
mají se na ní řešit už mno-
hem více politická témata. 
„Udržitelného a dlouhotrva-
jícího řešení konfliktu v Sýrii 
nelze dosáhnout pouze 
vojenskými prostředky, ale 
prostřednictvím politického 
procesu,“ řekl Mistura. /čtk/  
 Sledujte E15.cz

Astana hostí 
jednání o Sýrii

PRÁVĚ V PRODEJI

WWW.LIDEAZEME.CZ
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Východní Mosul už celý patří irácké armádě

Irácká armáda dobyla celý východní Mosul, sdělilo včera 
irácké ministerstvo obrany. Vojáci podle něj vyhnali 
radikály z IS z jejich poslední bašty východně od řeky 
Tigris. Nepřítel podle prohlášení ministerstva „utrpěl 
těžké ztráty na životech i vybavení“. Mosul je posledním 
velkým městem, které IS v Iráku kontroluje. Radikálové jej 
obsadili v roce 2014. 

Erdogan žádá Tanzanii, aby zrušila vazby na Gülena

Turecký prezident Recep Tayyip Erdogan se v Tanzanii 
setkal se svým protějškem Johnem Magufulim, se kterým 
jednal o bezpečnosti a obchodu. Při této příležitosti Er-
dogan vyzval Magufuliho, aby v zemi nechal zavřít školy 
napojené na muslimského duchovního Fethullaha Gülena, 
kterého Turecko označuje za hlavního strůjce loňského 
pokusu o převrat a který žije v USA. „Tyto organizace jsou 
hrozbou nejen pro Turecko, ale představují nebezpečí 
ve všech zemích, kde se nacházejí,“ řekl Erdogan. 

Jižní Korea bude pokračovat ve vyšetřování korupce

Jihokorejský úřad zvláštního prokurátora plánuje po firmě 
Samsung vyšetřovat i další konglomeráty v souvislosti s ko-
rupčním skandálem kolem prezidentky Pak Kun-hje. Vlád-
noucí Strana nových obzorů, která se snaží od skandálu co 
nejvíce distancovat, uvedla, že se chystá změnit své jméno.

Čína zpřísňuje dohled nad internetem

Čína se chystá zpřísnit dohled nad internetem a zaměří 
se na služby, které umožňují cenzuru internetu obcházet 
a dostávat se k blokovaným informacím ze zahraničí. 
Ministerstvo průmyslu a informačních technologií už 
zakázalo používání virtuálních privátních sítí. /čtk/

Krátce

Další schůzka mezi 
znepřátelenými 
stranami by se měla 
konat v únoru v Že-
nevě, mají se na ní 
řešit už mnohem více 
politická témata.

Trest tří let vězení dostal 
u soudu ve Vídni mladý 
Rakušan s pákistánskými 
kořeny, který se pokusil 
připojit k radikální islami-
stické organizaci Fronta 
dobytí Sýrie. 

Třiadvacetiletý Raku-
šan se chtěl podle soudu 
po boku radikálů z Fronty 
dobytí Sýrie, dříve zná-
mé jako an-Nusra, zapo-
jit do bojů v Sýrii. Loni 
v červenci ho ale na syrské 
hranici zadržela turecká 
policie. Po třídenní vazbě 
jej Ankara vyhostila do Ra-
kouska. K cestě do Sýrie 
odsouzeného mladíka 
údajně přesvědčil kamarád 
z Vídně, kterému se poda-
řilo k Frontě dobytí Sýrie 
připojit už dříve.

Odsouzený u soudu po-
přel, že by se chtěl zapojit 
do bojů. „Chtěl jsem tam 
pomáhat lidem v nouzi, 
poskytovat humanitární 
pomoc,“ tvrdil.

Od počátku občanské 
války v Sýrii před šesti lety 
odešly z Rakouska podle 
ministerstva vnitra do této 
blízkovýchodní země 
přibližně tři stovky lidí. 
Zhruba padesátku z nich se 
podařilo úřadům zastavit  
ještě na cestě, asi čtyři 
desítky jich na Blízkém 
východě padly. Kolem de-
vadesáti osob, které v Sýrii 
bojovaly po boku radikálů 
z organizací Islámský stát 
nebo Fronta dobytí Sýrie, 
se do Rakouska mezitím 
vrátilo. /čtk/

Rakušan chtěl 
bojovat za islám, 
dostal tři roky



Tomáš Stingl

Ač je to s podivem, na Zemi 
je ještě pořád dost míst, 
která nejsou podrobně 
zmapována. To se pokouší 
změnit globální projekt 
Missing maps. Už víc než 
dvacet tisíc dobrovolníků 
ve světě převádí satelitní 
fotografie do podoby elektro-
nických map, které obsahují 
detailní údaje. Aktuálně se 
do projektu začali zapojovat 
i čeští dobrovolníci. „Odha-
duji, že se dosud zapojily 
asi tři stovky Čechů. Měli 
jsme zatím šest společných 
setkání v Praze – říkáme jim 
mapathony – a konají se už 

i v Olomouci a v Brně,“ říká 
český koordinátor projektu 
Jan Böhm z organizace Léka-
ři bez hranic.

POMOC V KRIZOVÝCH SITUACÍCH
Právě tato humanitární or-
ganizace, dále Červený kříž 
a projekt OpenStreetMap 
za celou iniciativou stojí. 
Cílem je totiž popsat hlavně 
ty oblasti, které nejsou příliš 
hustě zmapovány, ale kde 
jsou podrobné údaje potřeb-
né pro humanitární práci. 
„Takovým přelomovým 
impulzem bylo katastrofální 
zemětřesení v Haiti v roce 
2010. Sice se tehdy podařilo 
zaktivovat lidi a rekordně 

rychle – zhruba za dva týdny 
– mapy doplnit, ale to už bylo 
pozdě. Idea je teď taková, mít 
mapy nachystány už před 
krizí,“ vysvětluje Böhm.

Příklad, kdy se nové mapy 
osvědčily, uvádí jeden z glo-
bálních organizátorů Dale 
Kunce. „Lidé, kteří mapují 
na dálku, sehráli důležitou 
roli při záchraně životů 
v Demokratické republice 
Kongo. Během ohrožení 
žlutou zimnicí pomohla data 
z map naplánovat a logisticky 
zajistit vakcinaci pro 700 tisíc 
lidí,“ informoval Dale Kunce. 

ZVLÁDNE TO I BABIČKA
Zapojit se do projektu může 
v podstatě kdokoliv. „Je to 
opravdu jednoduché. Já 
byl poprvé na mapathonu 
v Londýně a tam vedle mě 
seděla babička, která skoro 
ani neuměla psát na počítači. 
Klávesy hledala metodou 
kroužícího orla. Ale chtěla 
pomáhat. Mapování naučíme 
dobrovolníka na mapathonu 
snadno za 15 minut,“ říká 
Böhm. Zájemci mohou pra-
covat i úplně sami z domova. 
Stačí mít počítač, využít 
volně dostupný program 
a vybrat si ze seznamu mís-

| 10 | TÉMA MAPOVÁNÍ NEZNÁMÝCH MÍST
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Nejjednodušší je přijít na společný mapovací maraton, kde 
dobrovolník dostane rychlou instruktáž. Nejbližší mapathon se koná 
31. ledna v pražském coworkingovém prostoru Opero. Účastníci 
budou mapovat oblast v Jižním Súdánu, kde Lékaři bez hranic usilují 
o snížení dětské úmrtnosti. Zájemce může pracovat i samostatně 
z domova. K mapovacímu programu se může dostat na webové adrese 
openstreetmap.org. Konkrétní oblast, kterou je přednostně potřeba 
zmapovat, si vybere ze seznamu na adrese tasks.hotosm.org. Potřebné 
informace a stručný návod v češtině lze nalézt také na webových 
stránkách lekari-bez-hranic.cz.

Jak se stát  
kartografem

Češi začali mapovat 
zapomenutá místa planety
n Odlehlé vesničky v Jižním Súdánu 
nebo tropické oblasti v Kongu. 
Taková místa se snaží podrobně 
zmapovat projekt Missing maps, 
k němuž se připojují stovky českých 
dobrovolníků. Mapy tvoří doma nebo 
na „mapathonech“. Data pomáhají 
zachránit životy při přírodních 
katastrofách či epidemiích.

26
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KONTROLA V TERÉNU. Mapy vytvořené na dálku českými dobro-
volníky ověřují a doplňují místní lidé přímo v Africe.

PROTI ŽLUTÉ ZIMNICI. Češi 
pomohli s mapami v Kongu při 
rekordní očkovací akci pro  
700 tisíc lidí.

to, jehož zmapování zrovna 
humanitární organizace 
poptávají. Investovat je tedy 
potřeba jen vlastní čas.

AFRIKA POD LUPOU
Čeští dobrovolníci se nyní 
chystají zmapovat okolí 
jihosúdánského města Aweil, 
kde poskytují zdravotnickou 
pomoc Lékaři bez hranic. Prá-
vě Jižní Súdán, Kongo a další 
státy subsaharské Afriky 
jsou nejméně zmapovanými 
regiony. „Nedá se říci, že by 
dnes byly na planetě ještě 
oblasti, o kterých nic nevíme. 
Zejména díky družicovému 
snímkování můžeme nafotit 
v podstatě jakékoliv místo. 
Ale jde o měřítko mapy a její 
podrobnost. Tyto humanitár-
ní organizace prostě potřebu-

jí v určitých oblastech detail-
nější informace,“ vysvětluje 
Jan Ptáček, vedoucí odborné 
redakce společnosti Kartogra-
fie Praha, která se zaměřuje 
na tvorbu map či atlasů.

„Málo zmapovány jsou 
především oblasti, které 
nejsou tolik ekonomicky 
zajímavé. To je právě subsa-
harská Afrika. Naopak třeba 
Česká republika je specifická 
v tom, že hustota zmapová-
ní je tu nesmírně vysoká,“ 
upřesňuje Böhm. 

Ve světě běží projekt 
Missing maps už dva roky 
a za tu dobu dobrovolníci 
zmapovali plochu přes  
450 tisíc kilometrů čtvereč-
ních. Pro srovnání, předsta-
vuje to téměř šestinásobek 
rozlohy Česka.

Fo
to

 D
ie

te
r T

el
em

an
s

Fo
to

 J
ua

n 
C

ar
lo

s 
To

m
as

i





| 12 | ROZHOVOR SE SPOLUMAJITELEM SPOLEČNOSTI EVROPSKÁ VODNÍ DOPRAVA – SPED LUKÁŠEM HRADSKÝM

České rejdaře 
živí hlavně 
přeprava 
v zahraničí
n Ještě před deseti lety bylo povídání s českými rejdaři plné 
nářků nad nesplavností českého Labe a neschopností státu 
vystavět potřebné zdymadlo u Děčína. Nyní se zásadní 
téma sice nevytratilo, říční byznys ale mezitím vybujel 
jinde. „Máme třeba smlouvy na přepravu do Rotterdamu, 
na Rýnu je splavnost celoroční,“ říká Lukáš Hradský, 
jehož společnost Evropská vodní doprava – Sped se plaví 
většinou po západoevropských řekách a kanálech.

Jan Šindelář

 Stát má velké plány 
s takzvanými českými 
přístavy v Hamburku, chce 
tam mimo jiné zbudovat 
zázemí pro vás rejdaře. Je 
Hamburk pro české zboží 
stále branou do světa?
To platilo hlavně za socia-
lismu, od té doby se hodně 
změnilo. Nyní se v českých 
přístavech, pokud jsem 
správně informován, žádná 
činnost neodehrává. Pokud 
jde o lodní dopravu, většina 
zboží směřuje mimo Ham- 
burk, my jezdíme především 
na Mittellandkanal a do zemí 
Beneluxu, do přístavů, jako 
jsou Antverpy. Do Hamb-
urku vozíme fakticky jen 
nadměrné náklady, které se 
nevejdou pro svou výšku pod 
mosty na kanál.

 Čím to je?
Struktura obchodu se velmi 
změnila především po vstu-
pu do Evropské unie. Díky 
uvolnění bariér se obchodní-
ci rozptýlili do všech přísta-
vů, není nutné, aby se kon-
centrovali v Hamburku jako 
v minulosti. Navíc od našich 
zákazníků znějí hlasy, že 
Hamburk je mnohem dražší 

o to, aby se to území vymě-
nilo za jiné, které má blíže 
k 21. století.

 Blíže k moři?
Ano, může se stát, že se 
jednoho dne labská vodní 
cesta plnohodnotně splavní, 
a pak by bylo dobré mít 
na Labi v Hamburku vlastní 
kontejnerový terminál. Celá 
řada zákazníků má navíc 
problémy s nestálou splav-
ností řeky a se skladováním 
velkých a těžkých kusů. 
Hamburk by se možná dal 
v některých případech vyu-
žít k uskladnění a případné 
kompletaci takovýchto zási-
lek. V každém případě by ale 
hamburské území muselo 
mít přístup pro námořní 
lodě.

 Mluvíte o kontejnero-
vém překladišti, dnes ale 
kontejnery po Labi nevozí-
te. Proč?
Ze dvou důvodů. Labe je 
nespolehlivé a přeprava kon-
tejnerů si žádá spolehlivost. 
Což je při pohledu na po-
slední dva roky čirá utopie. 
V roce 2015 plavba nebyla 
možná sedm měsíců a loni 
pět měsíců nebyla možná 
vůbec a zbylé období jsme 
se třikrát rozmýšleli, jestli 
má vůbec smysl do Čech jet. 
V takových podmínkách 
nelze dělat pravidelnou kon-
tejnerovou linku.

 
 A ten druhý důvod?

Tím, jak lodí ubývá, je ostat-
ního zboží více, než jsme 
schopni odvézt. A ceny jsou 
lepší než u kontejnerové pře-
pravy. Tudíž v kontejnerech 
nejsme vůči drážní dopravě 
konkurenční. A ani nemáme 
důvod být konkurenční. Ne-
máme tak ani důvod investo-
vat do přestavby lodí, aby se 
lépe hodily pro kontejnery.

 
 Co nejvíce vozíte?

Stále se nejvíce vozí syp-
ké substráty a produkce 
chemického průmyslu. 
Naše společnost vozí hlavně 
hnojiva, nadměrné zásilky 
a v posledních letech hodně 
železného šrotu. Jde o od-
padní šrot z automobilek. 
Vozíme ho do Francie, kde jej 

místní slévárna přimíchává 
do nových výrobků.

 
 Dříve se v souvislosti 

s vodní dopravou mluvi-
lo hlavně o zemědělské 
produkci, především obilí. 
Vozíte ho ještě?
Obilí vozíme zřídka, a to 
hlavně proto, že nestíháme 
plnit kontrakty na hnojiva 
a ten zmíněný šrot. Kvůli 
nestabilnímu vodnímu 
stavu naše kapacita hodně 
kolísá a bohužel obchodníci 
s obilím nejsou schopni tak 
pružně reagovat na to, že 
třeba dnes zapršelo, takže 
zítra potřebujeme nakládat. 
Kdežto chemička prodá pro-
dukci na rok dopředu a pak 
už jen podle podmínek ex-
peduje vlaky, auta nebo lodě. 
Obilí vozíme pro německé 
zákazníky zejména na trase 
Magdeburk–Rotterdam.

 Chemička nepotřebuje 
pravidelnost?
Samozřejmě že potřebuje 
nějakou pravidelnost. Dělá 
se to tak, že když není Labe 
splavné, vozí se hnojiva tře-
ba takzvaně lomeně. Vlaky 
dojedou do určitého bodu 
a dál zboží putuje lodí. Stej-
ně tak železné šroty se vozí 
auty do Magdeburku a odsud 
loděmi dál. Když jsou ale 
dobré plavební podmínky, 
naloží se lodě už v Čechách.

 
 Zákazníkům se to pořád 

vyplatí, překládat to z vla-
ku či auta zase na loď?
Vyplatí se jim to, navíc jim 
často ani nic jiného nezbývá. 
Někteří příjemci nemají vleč-
ku a železniční či automobi-
lová doprava až na místo by 
byla mnohem dražší než ta 
kombinovaná.

 
 Ta francouzská továrna 

na zpracování šrotu je tedy 
u vody?
Ano, je u vody a má vlastní 
přístav. V západní Evropě 
je standard být takzvaně 
na vodě, takže většina 
našich příjemců vůbec 
neumí pracovat se železnicí. 
Umí jen lodě a auta. A auta 
už jsou přece jen na velké 
vzdálenosti drahá a také 
nemají kapacitu. Všude se 
skloňuje, že nejsou řidiči, 
všechno narazilo asi na ně-
jaký strop personálních 
možností.

 
 Kapitánů a lodníků je 

dost? 
Nejsou ani kapitáni a lodníci. 
Vysvětluji si to tak, že lodí 
u nás ubývá a obor za toho-

než třeba zmíněné Antverpy. 
Frekvence odplouvajících 
námořních lodí je přitom 
v Antverpách zřejmě větší.

 
 Kdyby se tedy stát území 

v Hamburku zbavil, nebyla 
by to pro vás velká škoda?
Nyní by nám to určitě nechy-
bělo. Přesto by si republika 
měla příležitosti v Ham-

burku uchovat, případně 
vylepšit. Proudy zboží se 
totiž mohou kdykoli změnit. 
Problém je v tom, že umís-
tění těch takzvaně českých 
přístavů už není pro dnešní 
dobu zcela vhodné. Jsou tam 
nízké mosty, takže říční lodě 
s většími kusy nemají šanci. 
A námořní lodě už vůbec ne. 
Takže bych spíše usiloval 

 Tím, jak lodí 
ubývá, je ostatního 
zboží více, než jsme 
schopni odvézt. 
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Je 
spolumajitelem 
a jednatelem 
rejdařské firmy 
Evropská vodní 
doprava – Sped. Ve firmě 
má téměř polovinu, druhou 
polovinu vlastní Richard 
Vojta. Hradský vystudoval 
obor lodní doprava na Střední 
průmyslové škole strojní 
a dopravní v Děčíně, u EVD 
začínal v roce 1993 jako lodník 
v osobní dopravě. Ještě téhož 
roku přešel na pozici jednatele 
u nákladní dopravy. Jeho 
hlavním koníčkem je sport, 
jezdí na kole a na vodních 
lyžích.

Lukáš  
Hradský (43)

to stavu vodní cesty nemá 
velkou perspektivu. Takže 
zájem o tuto práci výrazně 
poklesl. Zatím to ještě nějak 
lepíme, ale jak ubývá lodí, 
ubývá i personálu. Stává se, 
že když odejde stará posádka 
do důchodu, loď se už dál 
neprovozuje. V zahraničí 
jsou ale stále tisíce Čechů, 
kteří na lodích jezdí, mají 
tam výrazně lepší platové 
podmínky. My bohužel 
podobné peníze nemůžeme 
nabídnout.

 Kolik si u vás vydělá 
kapitán? Je to srovnatelné 
třeba s pilotem?
Někde jsem slyšel, že pilot 
v tuzemsku má nějakých 
120 tisíc, tak bych řekl, že 
kapitán je někde na třech 
čtvrtinách pilota. 

 To není tak zlé.
Kapitánů není mnoho a my 
je potřebujeme. Snažíme 
se je proto platit co nejlépe. 
Také tím chceme motivovat 
zájemce, protože spousta 
kluků, kteří by se mohli stát 
kapitány, o to nestojí. Ne-
chtějí odpovědnost, nechtějí 
se starat o podřízené a tak 

dále. Proto je platový skok 
mezi kapitánem a dalšími 
členy posádky poměrně 
velký. Ale ani to lidi moc 
nemotivuje a raději zůstávají 
v podřízeném postavení bez 
odpovědnosti.

 
 Jak se vyvíjí poměr 

přepravy z Čech a přepra-
vy, která začíná i končí 
v cizině? 
Poslední dva roky to vý-
razně vzrostlo ve prospěch 
čistě zahraniční přepravy, 
děláme tři čtvrtiny výkonů 
na přepravě v zahraničí. 

Je to tím, že poslední roky 
byly extrémně suché a Labe 
nesplavné. Dlouhodobě jsou 
to tak dvě třetiny versus 
třetina. Snažíme se do Čech 
jezdit, jak to jen jde. Máme 
tu uzavřenu řadu dohod, 
máme tu zázemí na opravy 
a i pro posádky je zajímavé, 
že se v rámci svého pracov-
ního turnusu podívají domů 
a nemusejí se střídat tisíce 
kilometrů od domova. 

 Je nesplavnost Labe 
problém jenom onoho 
příhraničního úseku 
v Čechách, nebo se týká 
i Německa?
I na Labi v Německu občas 
bývá problém, dá se to ale 
na Hamburk objet přes 
Mittellandkanal. A jak jsem 
říkal, poslední rok jsme 
do Hamburku v podstatě 
nejeli. Máme třeba smlouvy 
na přepravy do Rotterda-
mu, na Rýnu je splavnost 
celoroční. 

 Věříte, že se dožijete 
zbudování toho posledního 
zdymadla pod Děčínem?
Měl bych být optimista, ale 
nejsem. Tím, jak se neustále 

odpůrcům daří klást další 
a další překážky a legislati-
va je tak složitá, odpovídám 
ne.

 Kolik lodí měsíčně vysí-
láte přes hranice?
Průměrně se loď otočí dva-
krát za měsíc. Řekněme tedy, 
že měsíčně vypravíme přes 
hranice nějakých čtyřicet 
přejezdů jedním směrem, 
když jsou dobré plavební 
podmínky.

 
 Řešíte nějaké problémy 

s úřady v západní Evropě? 
Kamionové firmy například 
trápí požadavek na vyplá-
cení minimálních mezd.
To jsme zatím naštěstí řešit 
nemuseli. Rovné podmínky 
na trzích v západní Evropě 
jsou ale narušeny něčím 
jiným. Vodní policie nás 
kontroluje daleko více než 
místní přepravce. Vím 
naprosto jistě, že německé 
nebo holandské lodě nemají 
kontrolu třeba i několik let 
a my ji máme několikrát 
za měsíc. Takže oni jezdí 
třeba i v polovičním počtu 
lidí, než je předepsáno. Tím 
šetří na mzdách.

 Jste za tohoto stavu věcí 
v zisku?
Rok 2015 byl ztrátový, za rok 
2016 očekáváme lehké plus, 
zejména díky nízké ceně 
nafty. Každý rok je to podob-
né, ale naše práce je i naším 
koníčkem.

 Může se stát, 
že se jednoho dne 
labská vodní cesta 
plnohodnotně 
splavní, a pak by 
bylo dobré mít na 
Labi v Hamburku 
vlastní kontejnerový 
terminál.



Ani Trump 
nemůže mít 
všechno
Americký prezident je 
po letech opět spolutvůrcem 
měnové politiky nejsilnější 
světové ekonomiky. Alespoň 
pokud nedávné prohlášení 
Donalda Trumpa, že dolar je 
„příliš silný“, nebereme jen 
za ojedinělý výkřik politické-
ho novice.

Už je tomu více než dvacet 
let, kdy administrativa USA 
naposledy intervenovala 
ve prospěch slabého dolaru. 
Bylo to v letech 1992 až 1995. 
Od poloviny devadesátých 
let však jak demokratické, 
tak republikánské adminis-
trativy ctily politiku silného 
dolaru. Prezidenti se přitom 
v podstatě zcela zříkali ko-
mentářů na měnová témata, 
která přenechávali svým 
ministrům financí. I ti se 
vyjadřovali málo, a když, jed-
nalo se zpravidla o neutrální 
prohlášení pečlivě posklá-
dané z uvážlivě volených 
slov. Zájem administrativy 
na silném dolaru byl přede-
vším výrazem její důvěry 
v americké hospodářství. 
Od určité doby se prostě 

vládní zájem na silné měně 
stal jaksi samozřejmě přijí-
manou záležitostí, na niž se 
není třeba ptát.

Trump, zdá se, do výše 
uvedeného hází vidle. Chce 
slabší dolar. Silný dolar je 
zásadní překážkou plnění 
jeho volebního slibu, že vrátí 
pracovní místa zpět do USA. 
Jenže ke zhodnocování do-
laru v posledních měsících 
citelně přispěl právě on sám. 

Zaprvé tím, že slíbil 
mohutné investice do in-
frastruktury i na obranu 

a současně také snížení daní 
z příjmů firem i jednotliv-
ců. To se dá skutečně těžko 
zvládnout bez navýšení 
rozpočtového deficitu. Aby 
jej vláda „zalepila“, bude si 
muset více půjčit, bude tedy 
muset vydat více dluhopisů. 
Ty tudíž ztrácejí na ceně, 
přičemž takový cenový vývoj 
je ještě podporován souvise-
jícím vzestupem inflačních 
očekávání. Výsledkem je 
růst úrokových sazeb, tedy 
i atraktivity dolarových 

aktiv a samotného dolaru. 
Ten proto – pochopitelně – 
zpevňuje.

Zadruhé Trump přispěl 
k síle dolaru plánem, že na 
dovoz do USA uplatní tarify. 
A to hlavně na dovoz zboží 
z Číny a Mexika. V případě 
mexického dovozu tedy 
bude muset nejprve roztrhat 
na kousky úmluvu NAFTA 
v její stávající podobě, 
ale nešť. Zavedení tarifů 
pochopitelně vede ke ztrátě 
konkurenceschopnosti čín-
ského nebo mexického zboží, 
což se promítne do snížení 
dovozu do Spojených států 
při současném posílení kon-
kurenceschopnosti domá-
cího, amerického výrobce, 
eventuálně i jeho vývozních 
možností. Související snížení 
amerického schodku ob-
chodní bilance USA rovněž 
představuje významný tlak 
na posílení dolaru.

Novopečený prezident 
hned v prvních hodinách 
v úřadu naráží na problém, 
který ho bude v Bílém domě 
budit ze spaní po další čtyři 
roky. Od řečnického pultíku 
se dá slíbit skutečně cokoli. 
Jenže ekonomické zákoni-
tosti oblafnout nelze. Nelze 
mít slabý dolar a současně 
slibovat obří fiskální stimuly. 
Nelze mít slabý dolar a zá-
roveň s razancí zavádět cla. 
I někdo jako Trump si prostě 
občas musí vybrat.

Autor je hlavním ekonomem  
společnosti Cyrrus

Komentář

Lukáš Kovanda
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Nový prezident hned 
v prvních hodinách 
naráží na to, že od 
řečnického pultíku 
lze slíbit cokoli, ale 
ekonomické zákony 
oblafnout nelze.

Tvář dne 

 Stát je zde ve specifické 
pozici a je jediný, kdo od 
problému neuteče,

řekl o situaci kolem OKD 
ministr průmyslu a obchodu 
Jan Mládek 
str. 2
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Minirecenze

KOMIKS

Paolo Eleuteri Serpieri: 
Druuna 2
(Nakladatelství: Crew)
Nakladatelství Crew ve své 
řadě Mistrovská díla 
evropského komiksu již 
podruhé sáhlo po italském 
umělci Paolu Eleuterim 
Serpierim a jeho mystic-
ké hrdince Druuně. Také 
v druhém albu Druuny 
čtenář najde propojení 
mystiky, sci-fi a erotiky, 
které je zdánlivě neprav-
děpodobné, ale na druhý 
pohled zcela logické 
a skvělé. Je totiž lákavé pro 
většinu čtenářů komiksu, 
a Serpieri navíc v tomto 
poli dosahuje zjevného 
mistrovství scenáristic-
kého i obrazového. O tom 
ostatně vypovídá také 
množství cen, které Druu-
na za několik let posbírala, 
včetně prestižní Harvey 
Award v roce 1995.

Stanislav Šulc

Jedna z klíčových scén 
Tanečnice vznikla v Praze

právě v prodeji

o kolik a proč?

25 nejlevnějších vozů na trhu

auta  
zdražují!

+ 15 % + 14 %
Mazda 2 Peugeot 208

264743/48 inzerce

n Fotografka Sté-
phanie Di Giustová 
s režií začínala u klipů 
neotřelých hudebníků 
typu Jarvise Cockera. 
Invenční umělkyní se 
zabývá také její celo-
večerní filmový debut 
Tanečnice o Loïe 
Fullerové. Snímek se 
po Festivalu francouz-
ského filmu dostává 
do českých kin.

Iva Přivřelová

 Co vás na osudu Loïe 
Fullerové zaujalo?
Že ji k takové taneční kariéře 
nic nepředurčovalo. Žila 
v Americe na Divokém zápa-
dě, nenarodila se do správ-
ného těla ani prostředí. Ale 
byla odhodlaná, překročila 
Atlantik, začala tančit za do-
provodu scénických efektů, 
v nichž se mohla sama skrýt. 
Zajímalo mě, jak může být 
někdo slavný, a přitom se 
nikomu pořádně neukázat.

 Vy jste její biografii 
ovšem upravila a vytvořila 
z ní obecný příběh o umělci 
ochotném své tvorbě oběto-
vat všechno.
Nechtěla jsem natočit 
klasický životopis. I když 
by to bylo možné, Loïe se 
znala s Rodinem, Edisonem, 

manžely Curieovými. Mě ale 
nejvíc zajímala její šílená 
energie. Loïe obětovala 
svému umění tělo, šťastná 
byla jedině na scéně. Jinak 
neuměla žít. O tom jsem 
chtěla vyprávět.

 Snímek se natáčel 
i v Česku, kde konkrétně?
Natáčeli jsme tady týden. 
Jedna z nejdůležitějších scén 

ve filmu z pařížského kaba-
retu Folies Bergère vznikla 
v Obecním domě v Praze. Fo-
lies jsou dnes přestavěné, už 
nevypadají jako v roce 1895. 
Do Obecního domu jsem se 
zamilovala, atmosféru Belle 
Époque vyjadřuje krásně.

 Jak obtížné bylo hledání 
hereček do náročných rolí 
svérázných tanečnic, 

jakými byly Loïe Fullerové 
a Isadora Duncanová?
Pro roli Loïe byla moje první 
volba Soko. Zosobňuje urči-
tou feminitu, která neodpo-
vídá klasickým představám 
o ženské kráse z časopisů. 
Není uhlazená, je v ní něco 
punkového. Ve filmu Augus-
tina dokázala, jak je výtečná 
herečka, zároveň působí jako 
zpěvačka a performerka, 
říkala jsem si, že by mohla 
s Loïe souznít. S Lily-Rose 
Deppovou jsem absolvovala 
několik zkoušek, abych vidě-
la, jestli roli Isadory herecky 
zvládne. Šlo o můj první film, 
tak jsem ke všemu přistupo-
vala pečlivě. Ohromilo mě, ja-
kou vrozenou grácii a půvab 
v sobě Lily má. Na tanec jsme 
ji ale dublovali.

 Duncanová je nyní 
mnohem slavnější než Loïe 
Fullerová, vy ji nicméně 
ve filmu zobrazujete jako 
sebestřednou intrikánku.
Četla jsem její životopis a z něj 
také vystupovala jako velká 
narcistka, která manipulovala 
se svou image, trousila moud-
ra jako „tanec je náboženství“ 
a nechala na svou počest po-
stavit chrám v Řecku. V mém 
filmu ale není jen negativní 
postavou. Jako jediná dokáže 
Loïe donutit, aby se popasova-
la se svou feminitou.

Celý rozhovor na E15.cz

Autorka je spolupracovnicí redakce

http://magazin.e15.cz/kultura/francouzska-reziserka-di-giustova-zajimala-me-silena-energie-zeny-ktera-umeni-obetovala-telo-1327978
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METROPOLE MLH. 
Londýňané nad ránem 
procházejí po nábřeží 
Temže Victoria Em-
bankment. Ne nadar-
mo právě v britském 
hlavním městě vzniklo 
slovo smog, jež spoju-
je výrazy smoke a fog, 
tedy kouř a mlha. 
Největší pohromu 
způsobil v prosin-
ci 1952 takzvaný 
Velký smog, v jehož 
důsledku zemřelo 
dvanáct tisíc lidí. Stal 
se hybnou silou změn 
k modernímu přístupu 
k životnímu prostředí.

n Mezinárodní olym-
pijský výbor v roce 
1931 přidělil pořada-
telství letní olympi-
ády Berlínu. Těžko 
si tehdy někdo mohl 
představit, jak moc se 
Německo do roku 1936 
promění. Nacistům 
stačily tři roky.   

Olympiáda v Berlíně v roce 
1936 byla přelomová. S tro-
chou nadsázky ji lze považo-
vat za první hry moderního 
střihu. Berlín zahájil tradici 

štafetového běhu se zapálenou 
pochodní z Řecka do dějiště 
her, poprvé přenášela soutěže 
televize, rozhlasové 
přenosy směřovaly 
do více než čtyři-
ceti zemí světa. 
Sportovcům 
ke vstupu 
do objektů 
sloužily 
taktéž poprvé 
průkazy, které 
už tehdy fungo-
valy i jako lístek 
na MHD. 

Nástup moderny byl však 
podložen ideologií, která 
s Olympijskou chartou byla 

často v příkrém rozporu. Na-
cisté alespoň museli přislíbit, 
že nebudou diskriminováni 

Židé, černoši či jiná 
etnika, byť z ně-

meckého týmu 
právě Židé byli 
vyloučeni. 

Záměr orga-
nizátorů byl 
přesto jasný: 

dokázat nad-
řazenost árijské 

rasy. A kdyby 
se to nedařilo, 

tak tomu napomoci 
od zeleného stolu. V tako-
vých podmínkách vstupoval 
do soutěže i československý 

gymnastický mistr světa Alois 
Hudec. Úspěchy tak slavili 
hlavně domácí borci. Ovšem 
právě Hudcova volná sestava 
na kruzích je dodnes považo-
vána za jeden z vrcholů her. 
Získal za ni vůbec nejvyšší 
známku soutěže – 9,8 bodu. 

„Když jsem nastupoval k ná-
řadí, dvacet tisíc diváků utich-
lo. Po naskočení jsem několik 
vteřin klidně visel a potom 
zvolna rozporem přešel z visu 
do přednosu. Všechny výdrže 
a rozpory jsem se snažil 
udržet dvojnásobně dlouho, 
abych rozhodčím nedal šanci 
snížit známku,“ vzpomínal 
později Hudec. „Když jsem 

rázným švihem sestavu 
ukončil a zůstal nehybně stát, 
vypukli nadšení diváci v dlou-
hotrvající potlesk,“ dodal. 
Dokazuje to i filmový záznam, 
jenž slavná režisérka Leni 
Riefenstahlová použila v prv-
ním olympijském filmovém 
dokumentu Olympia. 

Vlastní dokument by si jistě 
zasloužil i sám Hudec. Byl by 
o tom, jak se z chlapce, který 
prodělal záškrt s obrnou levé 
tváře a kyčle a téměř nemohl 
chodit, stal vlastní pílí a vy-
trvalostí sportovcem, který 
ve své bitvě porazil i nacisty. 
Včera upynulo dvacet let 
od jeho úmrtí. /mec/

Výročí týdne

Český atlet,  
který zazářil na  

olympiádě v Berlíně  
v roce 1936, zemřel před

20
lety.

Zlatý rozpor střemhlav Aloise Hudce
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